
 واحد خالی برای اخذ مالیات معرفی نشده است  
بر اساس ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم واحدهای 
مسکونی واقع در شهرهای با جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار نفر که به استناد 
سامانه ملی املاک و اسکان به عنوان »واحد خالی« شناسایی شوند، از 
سال دوم به بعد مشمول مالیات معادل یک دوم مالیات متعلقه، سال 
سوم- معادل مالیات متعلقه و سال چهارم و بعد از آن معادل یک و نیم 
)۱.۵( برابر مالیات متعلقه خواهند شد.  همچنین در این راستا، وزارت 
راه و شهرسازی برای شناسایی واحدهای خالی سامانه املاک و اسکان 
که اطلاعات واحدهای مسکونی کشور در آن درج می شود را از بهمن 
ماه ۱۳۹۸ رونمایی و مردادماه سال ۱۳۹۹ اجرایی کرد. بدین منظور،  
ثبت اطلاعات ملکی و سکونتی خانوارها در سامانه املاک و اسکان از  
فروردین ماه سال جاری آغاز شد و کلیه سرپرستان خانوار اعم از شهری 
و روستایی، مالک و مستاجر و تمامی مالکین واحدهای مسکونی مکلف 
هستند که اطلاعات محل سکونت )اقامتگاه( و املاک تحت مالکیت 
خود )مالکیت های رسمی، وکالتی، تعاونی شهری و روستایی( را ظرف 
مدت دو ماه  از این تاریخ در سامانه املاک و اسکان درج کنند. البته در 
این قانون آنچه حائز اهمیت است آمار و ارقامی است که به نظر می رسد 
چندان با واقعیت همخوانی ندارد به طوری که پیش از این محمود زاده 
معاون وزارت راه و شهرسازی از شناسایی بالغ بر یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار واحد مسکونی خالی خبر داده و تاکید کرده بود: اطلاعاتی که از 
طریق کارتابل سامانه املاک و اسکان ارسال شده یک بار هم از طریق 
سامانه ای که وزارت اطلاعات بین دستگاه ها به صورت رسمی برقرار 
می کند ارسال خواهد شد. بنابراین انتظار می رود در اولین فرصت 
که این سامانه مرتبط ایجاد می شود تکلیف یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
واحد شناسایی شده مشخص شود تا  در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار گیرد اما سخنان معاون سازمان  امور مالیاتی نشان می دهد عدم 
معرفی خانه های خالی باعث تاخیر در اجرای قانون شده است. محمود 
علیزاده درباره آخرین وضعیت اخذ مالیات از خانه های خالی می گوید: 
با توجه به فرآیندی که در قانون تعبیه شده است، هر واحد مسکونی 
می تواند ۱۲۰ روز خالی از سکنه باشد. به عبارت دیگر، در صورتی که 
واحد مسکونی از ابتدای فروردین تا پایان تیرماه ۱۴۰۰ خالی بماند، 
موجه است اما اگر از ابتدای مرداد ماه سال جاری هر واحد مسکونی 
که از خالی از سکنه ماندن آن ۱۲۰ روز گذشته باشد، مشمول مالیات 
خانه های خالی خواهد شد.  وی افزود: با توجه به اینکه ابزار شناسایی 
خانه های خالی از سکنه سامانه املاک و اسکان وزارت راه و شهرسازی 
است، این سامانه اطلاعات مربوط به واحد مورد نظر از جهت مدت زمان 
خالی از سکنه بودن را به سازمان امور مالیاتی اعلام می کند که پس از 
اعلام این موضوع و دریافت اطلاعات مربوطه،  کار سازمان امور مالیاتی 
برای اخذ مالیات آغاز می شود.  معاون سازمان امور مالیاتی ادامه داد: 
تاکنون با توجه به دسترسی که به سازمان امور مالیاتی برای سامانه 
املاک و اسکان داده شده است، هیچ اطلاعات و داده ای از سوی سامانه 
املاک و اسکان مبنی بر خالی از سکنه بودن واحدهای مسکونی دریافت 
نشده است. علیزاده تاکید کرد: شرایط برای اخذ مالیات از خانه های 

خالی آماده است و زمانی که سامانه املاک و اسکان،  واحد مسکونی 
خالی از سکنه ای را به سازمان امور مالیاتی معرفی کند، فرآیند اخذ 

مالیات شروع می شود.  
 آمار با واقعیت همخوانی ندارد

اما در رابطه با دلایل عدم اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
و تاثیر آن بر بازار مسکن، مهدی سلطان محمدی کارشناس ارشد 
بازار مسکن به »آرمان ملی« می گوید: آمار ارائه شده در زمینه تعداد 
واحدهای خالی به سال ۹۵ برمی گردد در آن زمان که با اوج عرضه 
مسکن و مازاد در بازار مصادف بوده تعداد خانه های خالی بالغ بر چند 
میلیون  واحد اعلام شد و این شائبه را در بین مسئولان ایجاد کرد 
که عرضه این واحدها می تواند بازار اجاره و قیمت معاملات مسکن 
را دستخوش تغییر قرار دهد. وی در ادامه افزود:  آنچه مسلم است و 
معاون سازمان امور مالیات نیز از عدم معرفی واحدهای خالی تاکنون 
خبر داده نشان دهنده عدم همخوانی آمارها با واقعیت بازار دارد، چراکه 
در بازاری که قیمت مسکن با رشد بالایی همراه بود و اجاره بها نیز به 
تبعیت از آن با گرانی همراه شد، دلیلی برای عدم بهره گیری مالک از 
سرمایه گذاری انجام داده وجود ندارد و اینکه عده ای از مالکان با هدف 
افزایش قیمت، ملک خود را احتکار می کنند چندان با واقعیت جامعه 
و بازار مطابقت ندارد. سلطان محمدی با عنوان اینکه متاسفانه قانون 
مالیات بر خانه های خالی بر اساس همین آمار و ارقام طراحی شده است 
گفت:  با گذشت چند سال از اجرای این قانون و در شرایطی که سازمان 
از عدم معرفی خانه های خالی خبر می دهد عایدی مالیاتی آن با میزان 
هزینه های مرتبط همخوانی نداشته و عملا این قانون نه تنها دستاورد 
مالی برای دولت نخواهد داشت بلکه تاثیری نیز در تحریک بخش عرضه 

ایجاد نخواهد کرد.
 افزایش درآمد تنها راه حل 

این کارشناس حوزه مسکن در پاسخ به تاثیر طرح ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی در سال بر بازار مسکن گفت: متاسفانه متولیان مسکن 
در دولت سیزدهم به همراه نمایندگان مجلس به این شائبه دامن زده اند 
که دلیل عدم توجه دولت های قبل به ساخت مسکن از بی تدبیری بوده 
و حال می توان بدون هر گونه منابع مالی مطمئن به ساخت مسکن و 
خانه دار شدن جامعه اقدام کرد. وی گفت: باید توجه داشت جامعه 
در شرایطی می تواند دارای مسکن شود که از قدرت مالی برای خرید 
برخوردار باشد بنابراین افزایش درآمدهای جامعه مهمترین برنامه ای 
است که دولت برای تامین مسکن باید به کار گیرد. سلطان محمدی با 
عنوان اینکه تامین مسکن از طریق پس اندازهای درآمدی میسر خواهد 
شد گفت: متقاضیان یا باید از طریق پس اندازهای خود اقدام به خرید 
مسکن کنند یا همچون کشورهای توسعه یافته نظام بانکی با اطمینان از 
آینده درآمدی افراد با تخصیص تسهیلات بالا امکان خرید ملک را میسر 
کند که لازمه هر دو راه برخورداری دولت از منابع مالی مطمئن است . 
وی گفت: این تفکر که می توان بدون تکیه بر منابع مالی بودجه به تولید 
مسکن پرداخت اشتباهی است که علاوه بر افزایش تورم، هزینه های 
بالایی را نیز به دولت تحمیل می کند. این کارشناس اقتصاد مسکن 

گفت: با فرض اینکه دولت منابع مالی را از طریق سیستم بانکی تامین 
می کند قطعا تسهیلات بانکی با نرخ ۲۲ درصد بازپرداخت بالایی دارد که 
از عهده متقاضیان خارج است بنابراین دولت با اختصاص یارانه، بخشی 
از سود وام را متحمل می شود که بر اساس آن سالانه بالغ بر 6۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد شده و این رقم پس از پنج سال سالانه بیش از ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومان را تنها تحت عنوان یارانه تسهیلات به دولت تحمیل 
می کند. بنابراین ساخت مسکن بدون پشتوانه مالی و سرمایه گذاری 

مطمئن راه به جایی نخواهد برد و به بار تورمی دامن خواهد زد.
 حواشی نامرتبط

البته اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی  تنها چالش این قانون 
نبوده و همزمان با آن حواشی و نگرانی های دیگری نیز متوجه این 
قانون شده است به طوری که برخی از اپلیکیشن های مسکنی اجرای 
آن را به معنای حذف این گروه از بازار مسکن عنوان می کنند موضوعی 
که بیش از آنکه مبنای علمی و واقعی داشته باشد در راستای افزایش 
حواشی و تحت الشعاع قرار گرفتن این قانون مطرح شده است. بر 
اساس تبصره ۳ ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم اصلاحیه ۵ 
آذر ۱۳۹۹ مجلس شورای اسلامی در صورتی که مالک، واحد مسکونی 
خود را برای فروش یا اجاره، حسب مورد به ارزش اجاری موضوع ماده 
۵۴ این قانون یا میانگین قیمت های روز منطقه موضوع ماده 6۴ این 
قانون، از طریق سامانه معاملات املاک که وزارت راه و شهرسازی ظرف 
مدت حداکثر سه ماه از لازم الاجرا شدن این ماده، با استفاده از امکانات 
موجود، راه اندازی و اجرا می کند، عرضه نماید، مشمول مالیات موضوع 
این ماده نمی شود. اگر مالک بیش از دو بار از اجاره یا فروش ملک خود 
به قیمت های مذکور خودداری کند، واحد مذکور از زمانی که به استناد 
سامانه ملی املاک و اسکان کشور به عنوان خانه خالی شناسایی شده 
است، حسب مورد مشمول مالیات موضوع این ماده یا جریمه موضوع 
بند ۵ تبصره ۸ ماده ۱6۹ مکرر این قانون می شود. سامانه معاملات 
املاک باید به گونه ای طراحی شود که قابلیت ارزش گذاری واحدهای 
مسکونی به قیمت های مذکور، امکان ثبت درخواست متقاضی خرید 
یا اجاره املاک عرضه شده در آن و ثبت تحقق یا عدم تحقق معامله 
را داشته باشد. در صورت نیاز، وزارت راه و شهرسازی می تواند از 
منابع تخصیص یافته حاصل از مالیات بر خانه های خالی برای تأمین 
هزینه های ارتقا و نگهداری این سامانه استفاده نماید که میزان آن در 
قوانین بودجه سنواتی مشخص می شود. حال اپلیکیشن های مسکن 
این تبصره را به نوعی عاملی در حذف فعالیت خود در بازار مسکن 
عنوان می کنند موضوعی که به گفته حسین عبداللهی کارشناس 
حقوق مالیاتی، برخی استارتاپ های حوزه معاملات املاک از این 
تبصره برداشت کرده اند که با توجه به اینکه فردی که ملک خود را در 
این سامانه قرار دهد، عملا مالیاتی پرداخت نمی کند، لذا این استارتاپ 
ها با رکود و کسادی فعالیت خود مواجه می شوند و دیگر کسی به این 
سامانه ها مراجعه نمی کنند که به نظر می رسد علت نگرانی ایجاد شده 
در برخی استارتاپ ها، به دلیل توجه نکردن به جریان تصویب این 

قانون بوده است.
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آرمان ملی: اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های خالی و لوکس در حالی 
همچنان با چالش و  تاخیر در اجرا مواجه شده که سازمان امور مالیاتی از 
عدم معرفی واحدهای خالی تا این لحظه به این سازمان خبر داده است؛ 
موضوعی که نشان می دهد به رغم تمامی اظهار نظرات و حواشی که در 
خصوص اجرای این قانون مطرح است و حتی برخی از اپلیکیشن های 
مسکن نیز اجرای آن را با توجه به الزام وزارت راه و شهرسازی برای ایجاد 
سامانه معاملات به نوعی عامل حذف  فعالیت این گروه عنوان می کنند 
اما به اعتقاد کارشناسان عدم همخوانی آمار و ارقام ارائه شده از میزان 
خانه های خالی با واقعیت جامعه دلیل اصلی در عدم موفقیت این طرح 
مالیاتی بوده است. به گفته تحلیلگران در طرح ها و قوانین مسکنی 
همچون ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال آنچه به عنوان 
مهمترین شاخصه مورد توجه قرار نگرفته است نبود سرمایه گذاری 
بوده است و تا زمانی که دولت درآمد لازم برای سرمایه گذاری را نداشته 
باشد عملا نمی توان انتظار داشت با تغییر دولت بتوان بدون منابع مالی 

مطمئن به سمت خانه دار شدن جامعه حرکت کرد.

جلوی گرانی تخم مرغ را بگیرید!
آرمان ملی: تخم مرغ در یک هفته ۵۰ درصد گران 
شد؛ گرانی که با وجود مازاد تولید رخ می دهد و هیچ 
کس هم نیست که بر افزایش قیمت ها نظارت داشته 
باشد و این باعث شده تا این کالای پرمصرف هم از 
سفره مردم پر بکشد! این وضعیتی است که نابسامانی 
بازار و تولید و توزیع ایجاد کرده و هزینه هایش را مردم 
باید بدهند و مسئولان هم فقط حرف می زنند! ناصر 
نبی پور، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخمگذار 
استان تهران در باره دلایل افزایش قیمت گفت: 
قیمت تخم مرغ از اواخر مرداد سال گذشته تا خرداد 
امسال ۴ هزار تومان زیر قیمت مصوب دولت به فروش 
می رفت و مرغداران برای جلوگیری از ضرر و زیان مرغ 
را به کشتارگاه فرستادند، تولید جوجه و جوجه ریزی 
کمتر شد و متعاقب آن تولید تخم مرغ کاهش یافت. به 
گفته این مسئول، تولید جوجه تخمگذار از ۵ میلیون 
قطعه در ماه به سه میلیون قطعه کاهش یافت و قیمت 
جوجه در بازار به ۱7 هزار تومان رسید که برای مرغدار 
مقرون به صرفه نبود که با این قیمت جوجه ریزی کند. 
این در حالی است که پیش از این، قیمت هر قطعه 
جوجه ۲۵۰۰ تومان بود. نبی پور با بیان اینکه دولت 
گذشته در افزایش قیمت تخم مرغ مقصر است، گفت: 
زمانی که مرغدار هر کیلو تخم مرغ را چندین ماه زیر 
قیمت مصوب می فروخت به وزیر جهاد کشاورزی وقت 
پیشنهاد دادم مازاد تولید را در انبارها برای تعدیل 
قیمت نگهداری کنیم اما توجهی نکردند و اکنون با 
کاهش تولید مواجه هستیم. او با بیان اینکه اکنون 
تولید جوجه در کشور افزایش یافته است، گفت: تخم 
مرغ اینها ماه های بهمن و اسفند به بازار می آید و آنقدر 
زیاد خواهد بود که مرغداران برای خرید التماس کنند و 
به زودی بازار با افزایش عرضه مواجه خواهد شد و البته 
دولت فعلی باید از الان به فکر این مازاد عرضه باشد. به 
گفته نبی پور قیمت هر کیلو تخم مرغ ۲۱ هزار تومان و  
هر شانه ۴۳ هزار تومان درب مرغداری است.اما قیمت 
نرخ مصوب دولتی تخم مرغ کیلویی ۱۴ هزار تومان 
است. او در پاسخ به اینکه چرا دولت نرخی را تعیین 
می کند که نمی تواند آن را کنترل کند،گفت: دولت 
یا باید به نرخ آزاد عرضه و تقاضا پایبند باشد و یا اگر 
نرخی تعیین می کند در صورتی که پایین تر هم بیاید 
باید خرید تضمینی کند. رئیس هیأت مدیره اتحادیه 
مرغ تخمگذار استان تهران به ظرفیت های تولید هم 
اشاره کرد و گفت: هنوز در استان خراسان رضوی ۴۰ 
درصد ظرفیت های تولید خالی است و در استان تهران 
هم به جای ۱۴ میلیون 6 میلیون مرغ تخمگذار تولید 

می شود.

 تعامل مدبرانه براي رفع 
اختلافات با آژانس     

ادامه از صفحه 2/
دوربین ها نیز یکسری سرویس های فنی نیاز 
دارند که به صورت روتین باید انجام شود و قطعا 
توافق ایران و آژانس در زمان مقرر خودش طی 
زمانبندی که بین دو طرف توافق خواهد شد 
طی روزهای آتی انجام خواهد شد. ما با دقت 
و از نزدیک نشست شورای حکام را پیگیری 
می کنیم.« حال همه نگاه ها به نشست شورای 
حکام و تصمیمات اتخاذ شده در آن است.  به 
نظر می رسد اگر در این نشست اتفاقی جدای از 
آنچه ایران انتظارش را می کشد رخ دهد شرایط 
به گونه دیگری پیش رفته و تعاملات ایران و 

آژانس پیچیده تر خواهد شد.
 آغاز نشست شورای حکام 

نشســـت فصلــــی شــورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی روز گذشته با حضور 
۳۵ کشور عضو این شورا در حالی در مقر این 
سازمان در وین آغاز به کار کرد که موضوع ایران 
و برجام در کانون توجه این نشست قرار دارد. 
این نخستین نشست حضوری شورای حکام از 
زمان آغاز همه گیری کرونا محسوب می شود. 
این نشست به صورت حضوری و برخی اعضا هم 
به صورت مجازی پیگیری خواهد شد. در این 
نشست که در روزهای ۱۳ تا ۱7 سپتامبر برگزار 
می شود نظـــارت و راستــی آزمایی هسته ای 
در ایران، ایمنی هسته ای، استفاده های صلح 
آمیز از اتم، اجرای توافقـــنامه های پادمانی 
آژانس و همچنین سیاست های شخصی آژانس 
مورد بررسی قرار گیرد. این در حالــی است که 
وال استریت ژورنال بر اساس گفتــه های منابع 
اروپایی مدعی شده که در جلسـه شورای حکام 
قطعنامه ای انتقادی علیه ایران صادر نخواهد 
شد. لارنس نورمن خبرنگـــار این رسانه در 
صفحه توییترش مدعی شد: بر اساس اطلاعات 
جدیدی که از منابع اروپایی به دست آورده ام، 
فعلا این هفته قطعنامه ای انتقادی علیه ایران 

صادر نمی شود. 
 الزامات ترتیبات فرعی پادمان

مدیـــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در بیانیه آغازین خود در نشست فصلـــی شورا 
به سفر اخیرش به تهران و رایزنی با مقـــامات 
کشورمان اشاره و گفت وگوهایش در جریان 
این سفر را سازنده توصیف کرد. رافائل گروسی 
گفت: بار دیگر توانستیم فعالیت های ضروری 
راستی آزمایی آژانس بین المللی انرژی اتمی 
را به گونه ای که به نفع همگان است، تقویت 
کنیم. وی در ادامه به جدیدترین گزارش خود 
در رابطه با اجرای تعهدات هسته ای ایران ذیل 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( اشاره کرد 
و اظهار داشت:  از فوریه ۲۰۲۱ تاکنون این 
فعالیــت های ایران در پی تصمیم این کشور 
برای متوقف کردن پایبندی به تعهدات مرتبط 
هستـــه ای اش ذیل برجام، به ویژه پروتکل 
الحاقــی به شدت تضعیف شده است. گروسی 
افزود: من در این گزارش تاکید کردم که عدم 
پاسخگویی ایران به درخواست آژانس برای 
اجازه دسترسی به تجهیزات نظارتی اش به طور 
جدی ظرفیت فنی آژانس برای حفظ تداوم 
دانش را به خطر انداخته است. اما ضروری است 
که نظارت و راستی آزمایی آژانس در رابطه با 
تعهدات مرتبط هسته ای ایران در آینده از سر 
گرفته شود. وی بیان کرد: اطمینان آژانس 
مبنی بر اینکه می تواند تداوم دانش را حفظ کند 
در طول زمان رو به کاهش رفته و اخیرا نیز به 
میزان قابل توجهی کم شده است. این اطمینان 
می تواند همچنان کاهش یابد مگر اینکه موضع 
ایران تغییر کند. گروسی با اشاره به بخش های 
مربوط به اجرای توافقنامه پادمانی و پروتکل 
الحاقی در ایران در گزارش اخیر خود تصریح 
کرد: وجود ذرات متعدد اورانیوم با منشاء 
انسانی در سه مکان در ایران که به آژانس اعلام 
نشده است و همچنین وجود ذرات تغییر یافته 
ایزوتوپی در یکی از این مکان ها آشکارا نشان 
دهنده این است که مواد و یا تجهیزات آلوده 
به مواد هسته ای در این مکان ها وجود داشته 
است. مدیرکل آژانس مدعی شد: ایران هنوز 
توضیحات لازم را در رابطه با وجود ذرات آلوده 
به مواد هسته ای در هیچ یک از این سه مکان که 
آژانس دسترسی های مکمل به آنها داشته، ارائه 
نداده است. همچنین ایران به سوالات آژانس 
در ارتباط با یک مکان اعلام نشده دیگر پاسخ 
نداده و مکان فعلی اورانیوم طبیعی به شکل یک 
دیسک فلزی را مشخص نکرده است. وی با ابراز 
نگرانی نسبت به وجود این ذرات و حل نشده 
باقی ماندن موضوعات مربوط به آن خواستار 
پاسخگویی هرچه سریعتر ایران به سوالات 
آژانس و ارائه اطلاعات و اسناد لازم در این زمینه 
شد. گروسی تصریح کرد: من علاوه براین از 
ایران می خواهم که به تمام الزامات قانونی خود 
را بر اساس ترتیبات فرعی توافقنامه پادمانی 
خود عمل کند و کد اصلاحیه ۳.۱ را به طور 
کامل اجرا کند. وی همچنین در نشست خبری 
گفت: که تاکنون هیچ وعده ای از طرف ایرانی 
دریافت نکرده است. گروسی تصریح کرد: 
دولت جدید ایران رویکردهای سرسختانه ای 

درخصوص برنامه هسته ای دارد.

گـــزارش 

آرمان ملی: بحث برسر واردات خودرو مدتی است که در کشور 
بالا گرفته، اینکه چه نوع و چه مقدار خودرو وارد شود! یکی مخالف 
واردات خودروهای بنزینی و دیگری موافق آن است. یکی از واردات 
خودروهای هیبریدی حمایت می کند و دیگری از نبود تجهیزات 
لازم برای این خودروها می گوید؛ اما جالب  است که کسی از ایجاد 
خط تولید خودرو که از واردات هم مهمتر است حرفی نمی زند! 
در هر صورت طرح »آزادسازی واردات خودرو« با تصویب اولیه در 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس، در فاز نهایی تصویب قرار گرفت. 
پس از ایراد شورای نگهبان به ماده ۴ طرح ساماندهی خودرو، مبنی 
بر واردات محصولات هیبریدی با تعرفه صفر و مغایر خواندن آن با 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، کمیسیون صنایع ماده مذکور را 
با اصلاحاتی در چارچوب »آزادسازی مشروط واردات« سرانجام تایید 
کرد. حالا اما وزارت صمت تماما با واردات مخالفت کرده درحالی که 
ایجاد رقابت در بازار انحصاری خودروی داخل یک ضرورت است 

ولی به نظر می رسد مافیای خودروسازی توانسته رأی وزیر صمت را 
جلب کند! فاطمی امین طی مصاحبه ای با خبرگزاری صدا و سیما 
و با توجه به مباحث مطرح شده طی چند روز اخیر بیان کرده که 
وزارت صنعت برای امسال برنامه ای برای واردات خودرو ندارد و تا 
پایان ۱۴۰۰ و براساس برنامه شش ماهه، متمرکز بر افزایش تیراژ 
تولید٬ کاهش قیمت خودرو و بهبود کیفیت خواهد بود. همچنین 
برنامه دوساله این وزارتخانه نیز در راستای دستیابی به اهداف کلان 
افق ۱۴۰۴ در راستای تولید سه میلیون دستگاه خودرو ترسیم شده 
است. این موارد در شرایطی مطرح می شود که طی روزهای گذشته 
ظاهرا بند مربوط به واردات خودروی دست دوم و واردات خودروهای 
بنزینی نیز از دستور کار مجلس نشینان خارج شده است و براساس 
شایعات تنها احتمال صدور مجوز برای واردات خودروهای هیبریدی 
و برقی در نظر گرفته خواهد شد. این درحالی است که میزان تعرفه 
واردات این خودروها نیز همچنان نامشخص است. کمیسیون صنایع 

و معادن مجلس در راستای ایراد شورای نگهبان به ماده ۴ طرح 
ساماندهی بازار و صنعت خودرو، ماده مذکور را با اصلاحاتی در مسیر 
آزادسازی مشروط واردات قرار داد. اعضای کمیسیون صنایع نیز در 
اصلاحیه ماده ۴، با قید شروطی بر آزادسازی واردات خودرو تاکید 
کرده اند. در اصلاحیه ماده ۴ کمیسیون صنایع آمده است که، هر 
شخص حقیقی و حقوقی می تواند به ازای صادرات خودرو یا قطعات 
یا سایر کالاها و خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه یا از طریق 
واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودروی تمام برقی یا دو 
نیرویی  )هیبریدی( یا واردات خودروی بنزینی یا گاز سوز با برچسب 
انرژی B و بالاتر یا دارای شاخص ایمنی سه ستاره یا بالاتر بر اساس 
گواهی های استاندارد معتبر، معادل ارزش صادراتی اقدام کند. به 
این ترتیب نص صریح این ماده اولا بر حذف انحصار واردات خودرو از 
طریق نمایندگی هاست و دوم این که واردات در ازای صادرات انجام 
خواهد شد. چندی پیش مهرداد ارونقی معاون فنی گمرک عنوان 
کرده بود که در سال ۹۸ حدود ۱۳۰۰ دستگاه خودرو به ارزش 7/ ۵ 
میلیون دلار که از انواع محصولات ایران  خودرو و سایپا بوده اند، به 
سایر کشورها صادر شده است. در آخرین آمار نیز که به ۵ ماه سال 
جاری مربوط می شود خودروسازان تنها ۵۰۰ دستگاه از تولیدات 
خود را به صادرات اختصاص داده اند. بنابراین واردات در ازای صادرات 
شاید نتواند در کوتاه مدت به تسهیل واردات خودرو کمک کند. حال 
باید منتظر ماند و دید که سرنوشت این طرح چه می شود و آیا مافیای 
صنعت خودرو و سایر ذینفعان حاضر به پذیرش واردات خودروهای 
کارکرده به کشور خواهند شد و یا بار دیگر سد تعرفه ای عظیمی در این 
راستا شکل گرفته و موجبات تاخت و تاز قیمت ها را فراهم می آورد. با 
این حال آنچه واضح است اینکه بعید است چنین تغییراتی قبل از سال 
۱۴۰۰ وارد فاز اجرایی شود. البته طی گذشت سه سال از تحریم ها و 
ممنوعیت واردات، نمایشگاه های خودروهای خارجی چندان خلوت 
هم نبود و این موضوع ابهاماتی را ایجاد کرد. برای خیلی ها سوال بود 
که وقتی واردات ممنوع است، این خودروها از کجا آمده اند؟ پاسخ این 
پرسش مشخص است، چه آنکه خودروهای موجود در نمایشگاه ها 
همان هایی هستند که به قصد افزایش قیمت دپو شده وقت عرضه شان 
فرار رسیده بود. بیشتر این خودروها هرچند از لحاظ مدل و سال 
ساخت به اصطلاح قدیمی شده اند، اما صفر کیلومتر محسوب 
می شوند. در کنار آنها، هستند خودروهای کارکرده ای که با تیون شدن 
و یکسری کارهای دیگر، به عنوان خودروی در حد نو عرضه می شوند. 

تخت گاز مافیا در پیست صمت!

وارداتخودروچهمیشود؟

ذره بیــن

اجاره بها کمر کارگران را خرد کرد
آرمان ملی: دبیر کل کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران کشور گفت: در حال حاضر بیش از دوسوم درآمد 
کارگران به طور میانگین صرف رهن و اجاره مسکن 
می شود و این عدد برای کارگران بسیار زیاد است. هادی 
ابوی درباره مشکلات مسکن کارگران گفت:طرحی تحت 
عنوان مسکن کارگری در حال انجام بود که جلسات 
آن با محوریت اتاق تعاون دنبال شد. در حوزه کارگری 
هم اخیراجلساتی را با معاونت فرهنگی آقای صادقی فر 
داشته ایم و امیدواریم اقداماتی انجام شود. وی ادامه 
داد:عمده مشکلات در حوزه واگذاری زمین است.ایده 
دولت سیزدهم مبنی بر اینکه زمین هایی در اختیار 
سازمان ها، ارگان ها و دستگاه ها هست را برای ساخت 
مسکن استفاده کنیم و از سوی دیگر وام و تسهیلات کم 
بهره در اقساط بلند به کارگران بپردازیم که  ایده بسیار 
خوبی است و اگر آقای رئیسی آن را عملیاتی کند گام 
بزرگی در جهت خانه دار شدن کارگران است. ابوی با بیان 
اینکه یکی از اقدامات این است که تعاونی های مسکن را 
فعال کنیم گفت:در دهه های گذشته زمین های رایگان در 
اختیار تعاونی های مسکن قرار می گرفت و  پول زمین را در 
مراحل بعدی و هنگام تحویل سند از کارگران می گرفتیم 
که موفقیت آمیز بود. این فعال کارگری گفت: 7۰درصد 
کارگران، در بخش صنوف و خدمات هستند که در شهرها 
کار می کنند، بنابراین ساخت مسکن برای آنها در حومه 
خیلی مفید نیست. از سوی دیگر کارگران پس اندازی برای 
پرداخت هزینه زمین ندارند. برای این کار با خیرینی رایزنی 
کردیم و حاضرند زمین هایشان را در اختیار قرار دهند و در 
این طرح مشارکت کنند و از محل افزایش ارزش افزوده ای 
که این زمین ها برایشان دارد، سودشان را دریافت کنند. 
وی گفت: این مذاکرات در حال انجام است و در مشهد 
به صورت پایلوت در حال رایزنی برای انجام هستیم. ما 
در تلاش هستیم مسکن به گونه ای برای کارگران انجام 
شود که فشار مضاعفی به کارگران وارد نشود. خیرینی 
هستند که حاضرند در حال حاضر زمین را در اختیار قرار 
دهند و در ابتدا پول زمین خود را دریافت نکنند. توفیقی 
ادامه داد: موضوع عدم تناسب در حوزه مسکن در ارتباط 
با اقشار آسیب پذیر و با سطوح پایین درآمدی به شدت 
برای جامعه کارگری و دهک های پایین، آسیب  زا بوده 
و ادامه زندگی برای آنان را با مشکلات جدی مواجه کرده 
است. این به گونه ای است که در حال حاضر بیش از دوسوم 
درآمد کارگران به طور میانگین صرف رهن و اجاره مسکن 
می شود و این عدد در مقابل دریافتی کارگران بسیار بزرگ 
است. ابوی با بیان اینکه اهمیت تأمین مسکن برای اقشار 
مختلف مردم در جامعه مشخص می شود، گفت: طرح های 
مقطعی مسکن نمی تواند راهکار اساسی حل مشکل 
مسکن برای اقشار پایین دست جامعه باشد و باید این 
نکته را در نظر داشت که کارگران با درآمدهای پایین که 
بخش عمده ای از آن نیز صرف هزینه های تامین مسکن 
می شود، در قالب طرح های مختلف مسکن دولتی، حتی 
توان تامین آورده مورد نیاز برای ساخت خانه را ندارند و 
انتظار از کارگری با دریافت های حداقلی و دستمزد پایین 
جهت تامین آورده چند ده میلیونی ساخت مسکن، انتظار 
بیهوده ای است.بنابراین ساخت مسکن باید با روش های 

شدنی صورت گیرد.

رویکـــرد

»آرمان ملي« گزارش مي کند: 

ماليات بر خانــه های خالــی به كجا رسيد؟ 
   عدم همخوانی آمارها با واقعیت مسکن                              رفع چالش مسکن با افزایش درآمد


